



**Mission Permanente  
de la République d'Angola  
Genève**

**N.V N° 202/MP-ANG/SI-ASN/2020**

The Permanent Mission of the Republic of Angola to the United Nations Office and other International Organizations in Geneve presents its compliments to all accredited Permanent Missions and Internationals Organizations to the United Nations in Geneve, Switzerland, and has the honour to circulate the Declaration on the 45<sup>th</sup> Anniversary of the Proclamation of National Independence of the Republic of Angola.

The Permanent Mission of the Republic of Angola to the United Nations Office and other International Organizations in Geneve avails itself of this opportunity to renew to all accredited Permanent Missions and Internationals Organizations to the United Nations in Geneve, the assurance of its highest considerations



Geneve, 11 November 2020

**TO:  
ALL PERMANENT MISSIONS  
AND INTERTATIONAL ORGANIZATIONS TO THE UNITED NATIONS IN GENEVE  
SWITZERLAND**



**Mission Permanente de la République de l'Angola auprès de l'Office des Nations Unies à Genève 45-47, Rue de Lausanne - 1201 Genève**

Tél. 0041 22 732 30 60 - Fax 0041 22 732 30 72- E-mail: ambmission.angola@bluewin.ch

Website : [www.missionangola.ch](http://www.missionangola.ch)



## NON-OFFICIAL TRANSLATION

Mission Permanente  
de la République d'Angola  
Genève

### Speech delivered by His Excellency, João Manuel Gonçalves Lourenço, on the occasion of the 45th anniversary of the proclamation of the National Independence Day of the Republic of Angola

Honorable Vice-President of the Republic

Honorable President of the National Assembly

Distinguished Protocol Entities

Dignified Representatives of Civil Society

Angolans and Angolans

Dear Countrymen

As we hold this solemn ceremony to honor the Angolans who have distinguished themselves most in the fight against the COVID-19 pandemic, I take the opportunity to address the Nation on the occasion of the 11th of November celebrations.

We commemorate the 45<sup>th</sup> Anniversary of our Independence, proclaimed before the world on November 11, 1975 by President António Agostinho Neto at a particularly difficult time, when the country was invaded by foreign armies to the North and South.

With that act of courage, the result of the sacrifice of thousands of Angolans who perished on slave ships, in the chains, in cotton and sisal fields, in coffee plantations, in the dense forests of Dembos, in the mountains of the Maiombe of Cabinda or even in the Chanas of the East, to the long period of five centuries of Portuguese colonization came to an end.

Unfortunately, the years that followed were not what Angolans dreamed of, which would be to build a developed country where Angolans would start to benefit from the vast riches that Nature offers us and recover the deserved dignity as human beings of a free country.

Mission Permanente de la République de l'Angola auprès de l'Office des Nations Unies à Genève 45-47, Rue de Lausanne - 1201 Genève

Tél. 0041 22 732 30 60 - Fax 0041 22 732 30 72 - E-mail: ambmission.angola@bluewin.ch

Website : [www.missionangola.ch](http://www.missionangola.ch)

Over almost three decades, Angola has had to face external military aggressions and a war between brothers, which has not only destroyed the country's main infrastructure, but has also destroyed families and, in general, the human fabric.

The year 2002 brought us the longed for peace and, with it, also national reconciliation, which allowed the beginning of national reconstruction and the enjoyment of the rights and guarantees contained in the Constitution of the Republic.

The country has faced serious challenges to its own existence, but it always know how to overcome them, because it relied on the strength of its people, but also achieved great achievements that we have an obligation to preserve and consolidate.

Independence and national sovereignty are sacred and inalienable achievements.

The Democratic State and the Rule of Law, the market economy, hard-won peace and national reconciliation, the emancipation of women, freedom of expression, freedom of the press, freedom of assembly and demonstration, freedom of worship, are all realities and fundamental rights that we must respect and protect.

The formation of the non-partisan and republican Angolan Armed Forces is also an important stone in the building of the Angolan State.

We are consolidating the foundations of a true Democratic Rule of Law and a true market economy, where the private business sector plays an important role in creating national wealth and providing jobs.

The bet on the diversification of the economy is no longer a mere intention but a reality with which the country has much to gain.

We are committed to creating a business environment that is more friendly to domestic and foreign private investment and, as a result, we have gained the confidence of international financial institutions and investors.

Corruption, nepotism and cronyism have less and less chance to continuing to reign in the country, following courageous measures taken by the Executive and Judiciary against those who have leased financial assets and public property which would provide funding for the Angolan State General Budget.

We reaffirm our commitment to the people, that of good governance, transparency in the management of public affairs, the fight against corruption and the moralization of society.

Angola's image abroad has improved considerably due to the seriousness of the policies in place.

The country is increasingly open to the world, more present in major international forums.

After many years of negotiations, the agreement with the Holy See was finally signed, an important step in the consolidation of diplomatic relations with the Vatican State.

Mission Permanente de la République de l'Angola auprès de l'Office des Nations Unies à Genève 45-47, Rue de Lausanne - 1201 Genève

Tél. 0041 22 732 30 60 - Fax 0041 22 732 30 72 - E-mail: ambmission.angola@bluewin.ch

Website : [www.missionangola.ch](http://www.missionangola.ch)



On this occasion, I urge all Angolans not to waste these achievements, working together to consolidate them and take the necessary steps towards the economic and social development of our country.

Dear Countrymen

We are facing an economic crisis whose genesis comes from 2014, with high public indebtedness and its consequences for economic and social development and on the generation of jobs and income for Angolans.

As if that were not enough, we celebrated the 45th anniversary of our National Independence in the year in which the COVID-19 pandemic unexpectedly arose on a planetary scale and whose solution is not in sight in the near future.

Like most countries, we are facing the imminence of a deep health crisis that imposes sacrifices on everyone in order to safeguard our collective life.

Over the last few months, we have been living with exceptional measures that have substantially changed our way of life. We have been forced to suspend the functioning of the education system, so important for the present and the future of our country.

We have limited commercial activity, imposed limits on free movement throughout the national territory, our compatriots have been stranded abroad without being able to return to their homeland.

There are, however, those who seek to take political advantage of a situation which occurs at the same time throughout the world and which has not created by good or bad governments' actions.

The measures that the Executive determined in the Presidential Decree in force are aimed at saving the lives of Angolans and, therefore, must be complied by the citizens.

Angolans and Angolans

Dear Compatriots

This year, our homage goes to all the Angolan people, who have consented to sacrifices so that together we can prevent and fight COVID 19.

However, I would like to highlight some professional categories who being at the forefront, have consented to increased sacrifices to prevent and combat COVID 19 so that the country does not stop, so that hope remains present.

To all the HealthCare, who have not measured their efforts, nor not to hesitate to put their lives at risk so that the National Health Service remains functional, our Many Thanks!



To the Defense and Security bodies, the staff of the Angolan Armed Forces and the National Police, who make every effort to maintain public order and tranquility, our Many Thanks!

To the pilots of TAAG and the National Air Force, for the relevant contribution made on the countless flights to bring our compatriots who were stranded abroad, to bring hospital and biosafety material, as well as for all internal logistics, our Many Thanks!

To the entrepreneurs and national and foreign companies that operating in Angola, for keeping the country running in the production and marketing of goods and services, our Many Thanks!

To truckers, who have guaranteed the transport of goods between different locations, our Many Thanks!

To the Art and Culture makers, for keeping our culture alive and contributing to the good mood, necessary in times of pandemic, our Many Thanks!

To the journalists, for their invaluable contribution to the information, training and preventive education of our fellow citizens, our Many Thanks!

Those present in this room represent all those who, for obvious reasons, cannot be in this solemn ceremony of recognition for their collective dedication and exemplary conduct in preventing and combating COVID-19 in our country.

Let us honor the memory of our heroes, as true patriots, fulfilling our civic duties.

To Angolans and young people in particular, a word of hope, in the certainty that as with other pests, endemics and pandemics that humanity has faced over the ages, so COVID-19 will be defeated not only by science with the discovery of the vaccine, but above all by the responsible behavior of the human being, which must change behaviors and attitudes previously considered normal, but which today and in the future cease to be so.

We commemorate this important date in the history of our country with joy, civic-mindedness and responsibility, fulfilling all the preventive measures that COVID-19 requires us to take.

I conclude by calling for the union of all Angolans from Cabinda to Cunene, because our own history has shown that only together will we overcome the challenges of the present and the future.

Thank you very much.



Mission Permanente de la République de l'Angola auprès de l'Office des Nations Unies à Genève 45-47, Rue de Lausanne - 1201 Genève

Tél. 0041 22 732 30 60 - Fax 0041 22 732 30 72 - E-mail: ambmission.angola@bluewin.ch

Website : [www.missionangola.ch](http://www.missionangola.ch)



## TRADUCTION NON OFFICIELLE

Mission Permanente  
de la République d'Angola  
Genève

### Discours prononcé par Son Excellence, João Manuel Gonçalves Lourenço, à l'occasion du 45e anniversaire de la Proclamation de L'indépendance Nationale de la République d'Angola

Cher Monsieur le Vice-président de la République

Monsieur le Président de l'Assemblée nationale

Entités protocolaires distinguées

Dignes Représentants de la société civile

Angolais et Angolaises

Chers compatriotes

Alors que nous organisons cette cérémonie solennelle pour honorer les Angolais qui se sont le plus distingués dans la lutte contre la pandémie du COVID-19, je profite de l'opportunité pour m'adresser à la nation à l'occasion des célébrations du 11 novembre. Nous commémorons le 45<sup>ème</sup> anniversaire de notre indépendance, proclamée devant le monde entier le 11 novembre 1975 par le président António Agostinho Neto à un moment particulièrement difficile, lorsque le pays a été envahi par des armées étrangères au nord et au sud.

Par cet acte de courage, fruit du sacrifice de milliers d'Angolais ont péri dans des navires négriers, dans des prisons, dans des champs de coton et de sisal, dans des plantations de café, dans les bois denses des Dembos, dans les montagnes du Maiombe de Cabinda voir dans les chanas de l'Est, la longue période de cinq siècles de colonisation portugaise touchait à sa fin.

Malheureusement, les années qui ont suivi n'ont pas été ce dont les Angolais rêvaient, à savoir construire un pays développé où les Angolais bénéficieraient des vastes richesses que la nature nous offre et retrouveraient leur dignité méritée d'êtres humains dans un pays libre.

Mission Permanente de la République de l'Angola auprès de l'Office des Nations Unies à Genève 45-47, Rue de Lausanne - 1201 Genève

Tél. 0041 22 732 30 60 - Fax 0041 22 732 30 72- E-mail: ambmission.angola@bluewin.ch

Website : [www.missionangola.ch](http://www.missionangola.ch)

L

Pendant près de trois décennies, l'Angola a dû faire face à des agressions militaires extérieures et à une guerre entre frères, qui a non seulement détruit les principales infrastructures du pays, mais a également détruit des familles et en somme tout lien humain.

L'année 2002 nous a apporté la paix tant attendue et avec elle, la réconciliation nationale, qui a permis le début de la reconstruction nationale et la jouissance des droits et garanties compris dans la Constitution de la République.

Le pays a été confronté à de sérieux défis pour sa propre existence, mais il a toujours su les surmonter, car il s'est appuyé sur la force de son peuple, mais il a également réalisé de grands aboutissements que nous avons l'obligation de préserver et de consolider.

L'indépendance et la souveraineté nationale sont des acquis sacrés et inaliénables.

L'État démocratique et l'État de droit, l'économie de marché, la paix durement gagnée et la réconciliation nationale, l'émancipation des femmes, la liberté d'expression, la liberté de la presse, la liberté de réunion et de manifestation, la liberté de culte, sont autant de réalités et de droits fondamentaux que nous devons tous respecter et protéger.

La formation des forces armées angolaises non partisanes et républicaines est également une pierre importante dans la construction de l'État angolais.

Nous consolidons les bases d'un véritable État démocratique de droit et d'une véritable économie de marché, où le secteur privé joue un rôle important dans la création de la richesse nationale et d'offre d'emplois.

Le pari sur la diversification de l'économie n'est plus une simple intention mais une réalité avec laquelle le pays a beaucoup à gagner.

Nous misons sur la création d'un environnement commercial plus favorable aux investissements privés nationaux et étrangers et ce faisant, nous gagnons la confiance des institutions financières et des investisseurs internationaux.

La corruption, le népotisme et le favoritisme ont de moins en moins la possibilité de continuer à régner dans le pays, à la suite des mesures courageuses prises par l'Exécutif et la Justice, contre ceux qui ont loué des actifs financiers et le patrimoine public, ce qui donnerait à financer le Budget Général de l'Etat angolais.

Nous réaffirmons notre engagement envers le peuple, celui de la bonne gouvernance, de la transparence dans la gestion des affaires publiques, de la lutte contre la corruption et de la moralisation de la société.

Mission Permanente de la République de l'Angola auprès de l'Office des Nations Unies à Genève 45-47, Rue de Lausanne - 2201 Genève

Tél. 0041 22 732 30 60 - Fax 0041 22 732 30 72 - E-mail: ambmission.angola@bluewin.ch

Website : [www.missionangola.ch](http://www.missionangola.ch)



L'image de l'Angola à l'étranger s'est considérablement améliorée grâce aux politiques mises en place.

Le pays est de plus en plus ouvert sur le monde, plus présent dans les grands forums internationaux.

Après de nombreuses années de négociations, l'accord avec le Saint-Siège a finalement été signé, une étape importante dans la consolidation des relations diplomatiques avec l'État du Vatican.

À cette occasion, j'invite tous les Angolais à ne pas gaspiller ces réalisations, à travailler ensemble pour les consolider et à prendre les mesures nécessaires pour le développement économique et social de notre pays.

Chers compatriotes

Nous sommes confrontés à une crise économique dont la genèse remonte à 2014, avec un endettement public élevé et ses conséquences sur le développement économique et social et la création d'emplois et de revenus pour les Angolais.

Comme si cela ne suffisait pas, nous célébrons le 45e anniversaire de notre indépendance nationale l'année où la pandémie COVID-19 est apparue de manière inattendue à l'échelle planétaire et dont la solution n'est pas en vue dans un avenir proche.

Comme la plupart des pays, nous sommes confrontés à l'imminence d'une profonde crise sanitaire qui impose des sacrifices à tous pour sauvegarder notre vie collective.

Au cours des derniers mois, nous avons vécu des mesures exceptionnelles qui ont considérablement modifié notre mode de vie. Nous avons été contraints de suspendre le fonctionnement du système éducatif, si important pour le présent et l'avenir de notre pays. Nous avons limité l'activité commerciale, imposé des limites à la libre circulation dans tout le pays, et nos compatriotes ont été bloqués à l'extérieur du pays pendant de nombreux mois sans pouvoir retourner dans leur patrie.

Il y a cependant ceux qui cherchent à tirer profit politiquement d'une situation qui se produit au même moment dans le monde entier et qui n'a pas été créée par une bonne ou une mauvaise action gouvernementale.

Les mesures déterminées par l'exécutif dans le décret présidentiel en vigueur visent à sauver la vie des Angolais et doivent donc être respectées par les citoyens.

Angolais et Angolaises

Chers compatriotes

Mission Permanente de la République de l'Angola auprès de l'Office des Nations Unies à Genève 45-47, Rue de Lausanne - 3201 Genève

Tél. 0041 22 732 30 60 - Fax 0041 22 732 30 72 - E-mail: ambmission.angola@bluewin.ch

Website : [www.missionangola.ch](http://www.missionangola.ch)



Cette année, notre hommage va à tout le peuple angolais, qui a consenti à des sacrifices pour qu'ensemble nous puissions prévenir et combattre le COVID 19.

Je voudrais cependant mettre en avant certaines catégories professionnelles qui, étant en première ligne, ont consenti à des sacrifices accrus pour prévenir et combattre le COVID 19 afin que le pays ne s'arrête pas, que l'espoir reste présent.

A tous les travailleurs de la santé, qui n'ont pas mesuré leurs efforts, ni hésité à mettre leur vie en danger pour que le Service national de santé reste fonctionnel, nos remerciements les plus chaleureux !

Aux organes de défense et de sécurité, aux forces armées angolaises et à la police nationale, qui s'efforcent de maintenir l'ordre et la tranquillité publics, notre grand merci!

Aux pilotes de la TAAG et de l'Armée de l'air nationale, pour la contribution pertinente apportée dans les nombreux vols pour ramener nos compatriotes retenus à l'étranger, pour apporter du matériel hospitalier et de biosécurité, ainsi que pour toute la logistique interne, nos remerciements !

Aux entrepreneurs et aux entreprises nationales et étrangères qui opèrent en Angola, pour avoir permis au pays de continuer à fonctionner dans la production et la commercialisation de biens et de services, notre grand merci !

Aux camionneurs, qui ont assuré le transport des marchandises entre les différentes localités, nos remerciements !

Aux créateurs d'art et de culture, qui maintiennent notre culture en vie et contribuent à la bonne humeur, nécessaire en temps de pandémie, notre grand merci !

Aux journalistes, pour leur précieuse contribution à l'information, à la formation et à l'éducation préventive de nos concitoyens, notre grand merci !

Les personnes présentes dans cette salle représentent tous ceux qui, pour des raisons évidentes, ne peuvent être présents à cette cérémonie solennelle de reconnaissance pour le dévouement collectif et la conduite exemplaire dans la prévention et le combat de COVID-19 dans notre pays.

Honorons la mémoire de nos héros en tant que véritables patriotes, remplissant nos devoirs civiques.

Aux Angolais et aux jeunes en particulier, un mot d'espoir, dans la certitude que, comme pour d'autres parasites, endémies et pandémies auxquels l'humanité a été confrontée à travers les âges, le COVID-19 sera également vaincu, non seulement par la science avec la découverte du vaccin, mais surtout par le comportement responsable de l'être humain,

Mission Permanente de la République de l'Angola auprès de l'Office des Nations Unies à Genève 45-47, Rue de Lausanne - 1201 Genève

Tél. 0041 22 732 30 60 - Fax 0041 22 732 30 72 - E-mail: ambmission.angola@bluewin.ch

Website : [www.missionangola.ch](http://www.missionangola.ch)



qui doit changer des comportements et des attitudes considérés auparavant comme normaux, mais qui aujourd'hui et à l'avenir cessent de l'être.

Nous commémorons cette date importante dans l'histoire de notre pays avec joie, civisme et responsabilité, en accomplissant toutes les mesures de prévention que le COVID-19 nous oblige.

Je conclus en appelant à l'union de tous les Angolais, de Cabinda à Cunene, car notre propre histoire a montré que ce n'est qu'ensemble que nous pourrons relever les défis du présent et de l'avenir.

Merci beaucoup.



Mission Permanente de la République de l'Angola auprès de l'Office des Nations Unies à Genève 45-47, Rue de Lausanne - 1201 Genève

Tél. 0041 22 732 30 60 - Fax 0041 22 732 30 72 - E-mail: ambmission.angola@bluewin.ch

Website : [www.missionangola.ch](http://www.missionangola.ch)

**Discurso proferido por Sua Excelência, João Manuel Gonçalves  
Lourenço, por ocasião do 45º aniversário da proclamação da  
Independência Nacional da República de Angola**

Exmo Senhor Vice-Presidente da República

Exmo Senhor Presidente da Assembleia Nacional

Distintas Entidades Protocolares

Dignos Representantes da Sociedade Civil

Angolanas e Angolanos

Caros compatriotas

Ao realizarmos esta cerimónia solene de homenagem aos angolanos que mais se distinguiram na luta contra a pandemia da COVID-19, aproveito a oportunidade de me dirigir à Nação por ocasião das comemorações do 11 de Novembro.

Comemoramos o 45º Aniversário da nossa Independência, proclamada perante o mundo aos 11 de Novembro de 1975 pelo Presidente António Agostinho Neto num momento particularmente difícil, em que o país era invadido por exércitos estrangeiros a norte e a sul.

Com aquele acto de coragem, fruto do sacrifício de milhares de angolanos que pereceram nos navios negreiros, nas cadeias, nos campos de algodão e de sisal, nas roças de café, nas densas matas dos Dembos, nas montanhas do Maiombe de Cabinda ou ainda nas chanas do leste, punha-se fim ao longo período de cinco séculos de colonização portuguesa.

Infelizmente os anos que se seguiram não foram aquilo com que os angolanos sonharam, que seria o de edificar um país desenvolvido onde os angolanos passariam a beneficiar das amplas riquezas que a Natureza nos oferece e recuperar a dignidade merecida, como seres humanos de um país livre.

Ao longo de quase três décadas, Angola teve de enfrentar agressões militares externas e uma guerra entre irmãos, que destruiu não só as principais infraestruturas do país, como destruiu famílias e, de uma forma geral, o tecido humano.

O ano de 2002 trouxe-nos a tão almejada paz e, com ela, também a reconciliação nacional, que permitiu o início da reconstrução nacional e o usufruto dos direitos e garantias contemplados na Constituição da República.

O país enfrentou sérios desafios à sua própria existência, mas soube sempre superá-los, porque se apoiou na força do seu povo, mas também alcançou grandes conquistas que temos a obrigação de as preservar e consolidar.

A Independência e Soberania nacional são conquistas sagradas e inalienáveis.

O Estado Democrático e de Direito, a economia de mercado, a paz duramente alcançada e a reconciliação nacional, a emancipação da mulher, a liberdade de expressão, a liberdade de imprensa, a liberdade de reunião e de manifestação, a liberdade de culto, são realidades e direitos fundamentais já adquiridos que devemos todos respeitar e proteger.

A formação das Forças Armadas Angolanas apartidárias e republicanas constitui também uma importante pedra na edificação do Estado angolano.

Estamos a consolidar as bases de um verdadeiro Estado Democrático de Direito e de uma verdadeira economia de mercado, onde o sector empresarial privado tem um papel de destaque na criação da riqueza nacional e na oferta de postos de trabalho.

A apostila na diversificação da economia deixou de ser uma mera intenção e começa a ser uma realidade com a qual o país tem muito a ganhar.

Apostamos em criar um ambiente de negócios mais amigo do investimento privado nacional e estrangeiro e, com isso, ganhamos a confiança das instituições financeiras internacionais e dos investidores.

A corrupção, o nepotismo e o compadrio têm cada vez menos oportunidade de continuar a reinar no país, na sequência de corajosas medidas que o Executivo e a Justiça vêm tomando, contra aqueles que se locupletaram de activos financeiros e patrimoniais públicos, que dariam para financiar o Orçamento Geral do Estado angolano.

Reafirmamos o nosso compromisso para com o povo, o da boa governação, da transparência na gestão da coisa pública, do combate contra a corrupção e da moralização da sociedade.

A imagem de Angola no exterior melhorou consideravelmente pela seriedade das políticas em curso.

O país está cada vez mais aberto ao mundo, mais presente nos grandes fóruns internacionais.

Depois de muitos anos de negociações, finalmente assinou-se o acordo com a Santa Sé, um passo importante na consolidação das relações diplomáticas com o Estado do Vaticano.

Nesta ocasião, exorto todos os angolanos a não desperdiçarem estas conquistas, trabalhando juntos para as consolidar e darmos os passos necessários rumo ao desenvolvimento económico e social do nosso país.

### Caros Compatriotas

Enfrentamos uma crise económica cuja gênese vem de 2014, com um alto endividamento público e suas consequências no desenvolvimento económico e social e na geração de emprego e renda para os angolanos.

Como se não bastasse, comemoramos os 45 anos da nossa Independência Nacional no ano em que inesperadamente surgiu a pandemia do COVID-19 à escala planetária e cuja solução não se vislumbra a breve trecho.

À semelhança do que ocorre com a generalidade dos países, enfrentamos a iminência de uma crise sanitária profunda que a todos impõe sacrifícios para a salvaguarda da nossa vida colectiva.

Durante os últimos meses, temos convivido com medidas excepcionais que alteraram substancialmente o nosso modo de vida. Fomos obrigados a suspender o funcionamento do sistema de ensino, tão importante para o presente e o futuro do nosso país.

Limitamos a actividade comercial, impusemos limites à livre circulação pelo território nacional, compatriotas nossos ficaram por largos meses retidos no exterior do país sem poder regressar à sua pátria.

Há, no entanto, quem procure tirar proveito político de uma situação que ocorre ao mesmo tempo em todo mundo e que não foi criada pela boa ou má actuação dos governos.

As medidas que o Executivo determinou no Decreto Presidencial em vigor visam salvar as vidas dos angolanos e, portanto, devem ser acatadas pelos cidadãos.

### Angolanas e Angolanos

### Caros Compatriotas

Este ano, a nossa homenagem vai para todo o povo angolano, que tem consentido sacrifícios para que juntos possamos prevenir e combater a COVID 19.

Gostaria, porém, de destacar algumas categorias profissionais que, estando na linha da frente, têm consentido sacrifícios acrescidos para a prevenção e o combate à COVID 19 para que o país não pare, para que a esperança continue presente.

A todos os trabalhadores do sector da Saúde, que não têm medido esforços, nem vacilam em pôr as suas vidas em risco para que o Serviço Nacional de Saúde continue funcional, o nosso Muito Obrigado!

Aos órgãos de Defesa e Segurança, aos efectivos das Forças Armadas Angolanas e da Polícia Nacional, que não medem esforços para manter a ordem e tranquilidade públicas, o nosso Muito Obrigado!

Aos pilotos da TAAG e da Força Aérea Nacional, pelo relevante contributo prestado nos inúmeros voos para trazer os nossos compatriotas que estiveram retidos no exterior, para trazer material hospitalar e de biossegurança, bem como para toda a logística interna, o nosso Muito Obrigado!

Aos empresários e empresas nacionais e estrangeiras que operam em Angola, por manterem o país em funcionamento na produção e na comercialização de bens e serviços, o nosso Muito Obrigado!

Aos camionistas, que têm garantido o transporte de bens entre as diferentes localidades, o nosso Muito Obrigado!

Aos fazedores de Arte e Cultura, por manterem viva a nossa cultura e contribuído para a boa disposição, necessária em tempos de pandemia, o nosso Muito Obrigado!

Aos jornalistas, pelo inestimável contributo para a informação, formação e educação preventiva dos nossos concidadãos, o nosso Muito Obrigado!

Os presentes nesta sala representam todos aqueles que, por razões óbvias, não podem estar nesta cerimónia solene de reconhecimento pela dedicação colectiva e exemplar conduta na prevenção e combate à COVID-19 no nosso país.

Honremos a memória dos nossos heróis, como verdadeiros patriotas, cumpridores de nossos deveres cívicos.

Aos angolanos e aos jovens em particular, uma palavra de esperança, na certeza de que tal como se passou com outras pestes, endemias e pandemias que a Humanidade enfrentou ao longo dos tempos, também a COVID-19 será vencida, não só pela ciência com a descoberta da vacina, mas sobretudo pelo comportamento responsável do ser humano, que deve mudar condutas e atitudes antes consideradas normais, mas que hoje e no futuro deixam de o ser.

Comemoremos esta importante data da história do nosso país com alegria, civismo e responsabilidade, cumprindo com todas as medidas de prevenção que a COVID-19 nos obriga.

Termino apelando à união de todos os angolanos de Cabinda ao Cunene, porque a nossa própria história demonstrou que só unidos venceremos os desafios do presente e do futuro.

Muito Obrigado